



25th Annual Conference of Staff Associations of International Organisations (CSAIO)

17 & 18 October 2024

European Space Agency (ESA), the Netherlands

AGENDA

Thursday 17 October

9:30-10:00 Registration

10:00-12:00 **Follow-up of the 24th CSAIO**

Exchange of ideas on the evolution of the topics discussed during the 24th CSAIO (medical and social protection scheme, new world of work, and Staff Associations / Committees).

- Anya DEMARLE and Joël LAHAYE, CSAIO Scientific Committee

12:00-14:00 Lunch

14:00-16:00 **Contractual policy and social rights**

Contractual policy is a major and critical issue for the attractiveness and sustainability of our Organisations, as one factor in terms of safeguarding independence from Member States is the existence of a contractual policy that can attract candidates and bring in staff of the highest calibre and integrity.

Is the long-term future of our Organisations and the way they operate being jeopardised by the reduction in the number of open-ended appointments and the proliferation of various kinds of increasingly provisional contracts, coupled with a decline in social rights? What is the situation in your Organisations? What types of contractual policy are being put in place for the years to come?

14:00-14:20 Presentations

14:20-16:00 Discussion

16:00-16:30 Coffee break and group photo

16:30-17:00 **Preparation of the next conference**

Discussion on the venue and structure of the next CSAIO, as well as on issues and topics to be addressed.

- Anya DEMARLE and Joël LAHAYE, CSAIO Scientific Committee

20:00 Dinner at the participants' own costs
Beach Club C, Kon. Astrid Boulevard 104, 2202 BD Noordwijk

9:00-9:20 **Welcome address by Joe ZENDER**

Joe ZENDER, Chair of ESA's Central Staff Association Committee, will welcome participants with a welcoming speech.

9:30-12:00 **Psychosocial risks and harassment**

Psychosocial risks are defined as risks to the physical and mental health of the workforce. These risks also need to be taken seriously in our Organisations, where members of staff are under increasing pressure due to staff shortages and the rapid turnover of personnel on fixed-term contracts. The root causes of these risks are to be found in employment conditions, but also in the way work is organised and ever-increasing time pressures. Harassment in all its forms is one of these psychosocial hazards but can also exist independently.

9:30-9:50 **Presentations**

- Jean-Philippe RESTOUEIX, Council of Europe
- Sandrine GUIBERT-PERONI, EUROCONTROL

9:50-10:10 Coffee break

10:10-12:00 Discussion

12:00-13:30 Lunch

13:30-16:30 **Involving the next generation in Staff Associations and Committees**

Statutory staff representation bodies are important for the smooth running of our Organisations. They play an essential role in negotiating and consulting with management, representing all staff, and disseminating information. Over the years, we have noticed that it is becoming increasingly difficult to involve the younger generations in defending staff, a task which is demanding ever more resources.

How can we encourage our young colleagues to join our Organisations? Could social media be used, provided that the rules of confidentiality and reserve associated with the status of international civil servants are respected? What strategies and models have you put in place to try and address this situation in your staff associations and committees?

13:30-13:50 Presentations

13:50-15:50 Discussion

15:50-16:00 **Conference wrap-up**

- Anya DEMARLE and Joël LAHAYE, CSAIO Scientific Committee

PRACTICAL INFORMATION

Dates	17 and 18 October 2024
Venue	European Space Agency (ESA) - Research and Technology Centre (ESTEC) - Keplerlaan 1, NL-2201 AZ Noordwijk, The Netherlands It is not possible to take part in the conference virtually.
Getting to ESTEC & other practical info	For more information on how to get to the ESTEC premises from the airport or train station, please refer to the " ESTEC practical guide " webpage. For more information about shuttles from/to hotels and the airport, please refer to the " Transport to and from ESTEC " webpage. For further practical information, you can also download the visitor leaflet .
Discussion topics	<ul style="list-style-type: none">• CSAIO-24 follow-up• Contractual policy and social rights• Psychosocial risks and harassment• Preparing the next conference• Involving the next generation in Staff Associations and Committees No abstract or summary will be drawn up at the end of the conference.
Participation	The number of participants per Organisation and per session shall not exceed two persons.
Languages	Simultaneous interpretation in English and French will <u>NOT</u> be provided throughout the conference.
Presentations	Presentations can be given in French or English and must not exceed 10 minutes. Anyone wishing to give a presentation on one of the topics of the conference must send a message to CSAIO-organization@cern.ch as soon as possible, and <u>before Friday 11 October</u>
Confidentiality	The discussions and exchanges that take place during the conference are confidential. The conference is not recorded.
Financial contribution	There is no registration fee to participate in the CSAIO.
Meals	An optional dinner, at the participants' own costs (EUR 45 + drinks), will take place on Thursday evening (17 October) at the Beach Club C (Kon. Astrid Boulevard 104, 2202 BD Noordwijk). The deadline for registering for the dinner has been extended to Friday 11 October. The cost of lunch on 17 and 18 October is <u>NOT</u> covered by the organisers. ESTEC has a large canteen-type restaurant offering a varied menu (from sandwiches and pizza to main meals and desserts). Participants will be able to pay their lunches by cash or debit/credit card. Refreshments will be provided by the organisers for the tea/coffee breaks.
Group photo	A group photo will be taken during the conference. It will then be sent to all CSAIO participants and can be posted on the websites of the organising and participating institutions.
Hotels	Participants are responsible for organising their own accommodation. Please see under the "Accommodation" section on the " ESTEC practical guide " webpage for hotels close to ESTEC.

We recommend that you book your accommodation as soon as possible.

- Security** Photo identification (passport or equivalent document) will be necessary to get your access badge on arrival.
- Insurance** It is up to each participant to take out insurance. Please note that the European Space Agency, the CSAIO Scientific Committee, the CERN, and the OECD cannot be held responsible.
- Contact** CSAIO Scientific Committee: CSAIO-organization@cern.ch.

ABOUT

- CSAIO** The Conference of Staff Associations of International Organizations (CSAIO) was established on the initiative of the OECD's Staff Association (and in particular M-C. Delcamp). It held its first meeting in 2000. Every year (in September or October) it brings together 30 to 40 organisations (or 60 to 70 participants) based in Europe or with main offices in Europe to discuss three topics over two days (usually on Thursday and Friday). For more information on the CSAIO, go to <http://csaio.web.cern.ch/>.
- CSAIO Scientific Committee** The Scientific Committee traditionally comprises a member of the OECD's Staff Association and a member of CERN's Staff Association, currently Anya Demarle and Joël Lahaye. The committee is responsible for overseeing the organisation of the Conference.
- ESA ESTEC** Each of ESA's six establishments (and their associated sites/outstations) is represented by a Staff Association Committee (SAC) which elects representatives to the Central Staff Association Committee (CSAC). CSAC represents just over 2 600 staff and has an official mandate to negotiate any changes to the Rules and Regulations related to working conditions with ESA's Administration. ESTEC is ESA's technology and research centre and the largest of the establishments and the duty station for about 50% of ESA's staff.



25^{ème} Conférence annuelle des Associations du personnel des organisations internationales (CAPOI)

17 & 18 Octobre 2024

Agence Spatiale Européenne (ESA), Pays-Bas

PROGRAMME

Jeudi 17 octobre

9h30-10h Inscription

10h-12h Suivi de la 24^{ème} CAPOI

Tour de table pour échanger sur l'évolution des thèmes discutés lors de la 24^{ème} CAPOI (système de protection médicale et sociale, nouveau monde du travail, associations/comités du personnel).

- Anya DEMARLE and Joël LAHAYE, CSAIO Scientific Committee

12h-14h Déjeuner

14h-16h Politique contractuelle et droits sociaux

La politique contractuelle est un enjeu majeur et critique pour l'attractivité et la pérennité de nos Organisations. Leur indépendance vis à vis des états membres passe aussi par une politique contractuelle qui permet d'attirer et de recruter du personnel de la plus haute compétence et intégrité.

La réduction du nombre de contrats à durée indéterminée (CDI), la multiplication des différents types de contrat de plus en plus précaire avec en lien la réduction des droits sociaux mettent-elles en péril la pérennité de nos Organisations et leur fonctionnement ? Quelle est la situation dans vos Organisations ? Quelle politique contractuelle est envisagée dans les prochaines années ?

14h00-14h20 Présentations

14h20-16h00 Discussions

16h00-16h30 Pause-café et photo de groupe

16h30-17h Préparation de la prochaine conférence

Discussions sur le lieu et la structure de la prochaine CAPOI, ainsi que sur les thèmes et sujets à aborder.

- Anya DEMARLE et Joël LAHAYE, Comité scientifique de la CAPOI

20h00 Dîner à la charge des participants
Beach Club C, Kon. Astrid Boulevard 104, 2202 BD Noordwijk

9h-9h20 **Discours de bienvenue par Joe ZENDER**

Joe ZENDER, Président du Comité central de l'Association du personnel de l'ESA, accueillera les participants avec un discours de bienvenue

9h30-12h **Risques psychosociaux et harcèlement**

Les risques psychosociaux sont définis comme un risque pour la santé physique et mentale des travailleurs. Ces risques sont à prendre au sérieux aussi dans nos Organisations car les membres du personnel ont de plus en plus sous pression avec le manque d'effectif et la rotation du personnel en contrat de durée limitée. Les causes sont à rechercher dans les conditions d'emploi, mais aussi dans l'organisation du travail ainsi que dans les pressions temporelles de plus en plus fortes. Le harcèlement sous toutes ses formes fait partie des risques psychosociaux mais peut aussi se retrouver en dehors de cette problématique.

Quels sont les mécanismes mis en place dans nos Organisations pour prévenir de tels risques et pour les détecter suffisamment tôt afin d'éviter des situations destructrices pour les individus qui en sont victimes ? Les lanceurs d'alerte sont-ils protégés par des règles spécifiques et comment de futures possibles représailles sont-elles prises en compte dans le processus lié à la prise en charge des cas de harcèlement ?

9h30-9h50 **Présentations**

- Jean-Philippe RESTOUEIX, Conseil de l'Europe
- Sandrine GUIBERT-PERONI, EUROCONTROL

9h50-10h10 **Pause café**

10h10-12h **Discussions**

12h-13h30 **Déjeuner**

13h30-15h50 **Associations et comités du personnel, comment impliquer les nouvelles générations**

Les organes statutaires de représentation du personnel sont importants pour le bon fonctionnement de nos Organisations. Ils jouent un rôle essentiel de négociation, de concertation avec les directions, de représentation de l'ensemble du personnel, mais aussi d'information. On s'aperçoit au fil des années qu'il est de plus en plus difficile d'intéresser les jeunes générations à s'engager dans la défense du personnel qui demande de plus en plus de ressources.

Comment attirer nos jeunes collègues qui rejoignent nos organisations ? Cela passe-t-il aussi par l'utilisation des réseaux sociaux tout en respectant les règles de confidentialité et de réserve liées au statut de fonctionnaire international ? Quelles stratégies et modèles ont été mis en place dans vos associations et comités du personnel pour essayer de prendre en compte cette situation ?

13h30-13h50 **Présentations**

13h50-15h50 **Discussions**

15h50-16h **Bilan de la conférence**

- Anya DEMARLE et Joël LAHAYE, Comité scientifique de la CAPOI

INFORMATIONS PRATIQUES

Dates	17 et 18 octobre 2024
Lieu	Agence Spatiale Européenne (ESA) – Centre de recherche et de technologie (ESTEC) - Keplerlaan 1, NL-2201 AZ Noordwijk, Pays-Bas Il n'est pas possible de participer virtuellement à la conférence.
Se rendre à l'ESTEC et autres infos pratiques	Pour savoir comment se rendre aux locaux de l'ESTEC depuis l'aéroport ou la gare ferroviaire, veuillez vous reporter à la page web « Guide pratique de l'ESTEC » (en anglais uniquement). Pour plus d'informations sur les navettes de/vers les hôtels et l'aéroport, veuillez vous référer à la page web « Transport vers et depuis l'ESTEC » (en anglais uniquement). Pour plus d'informations pratiques, vous pouvez également télécharger le dépliant visiteur (en anglais uniquement).
Thèmes de discussion	<ul style="list-style-type: none">• Suivi de la CAPOI 24• Politique contractuelle et droits sociaux• Risques psychosociaux et harcèlement• Préparation de la prochaine conférence• Associations et comités du personnel, comment impliquer les nouvelles générations Aucune synthèse ni aucun résumé ne seront préparés à l'issue de la conférence.
Participation	Le nombre maximum de participants par Organisation et par session est de 2.
Langues	L'interprétation simultanée en anglais et en français ne sera PAS proposée pendant toute la conférence.
Présentations	Les présentations ne doivent pas excéder 10 minutes et peuvent être faites en français ou anglais. Les personnes souhaitant faire une présentation sur l'un des thèmes de la conférence doivent envoyer un message à CSAIO-organization@cern.ch dès que possible et <u>avant vendredi 11 octobre</u> .
Confidentialité	Les discussions et échanges qui ont lieu lors de la conférence sont confidentiels. La conférence n'est pas enregistrée.
Contribution financière	Il n'y a pas de frais d'inscription pour participer à la CAPOI.
Repas	Un dîner facultatif, à la charge des participants (45 EUR + boissons), aura lieu le jeudi soir (17 octobre) dans le restaurant Beach Club C (Kon. Astrid Boulevard 104, 2202 BD Noordwijk). La date limite pour s'inscrire au dîner a été prolongée jusqu'au vendredi 11 octobre. Les déjeuners des 17 et 18 octobre ne seront PAS pris en charge par les organisateurs. L'ESTEC dispose d'un grand restaurant de type cantine proposant un menu varié (allant de sandwiches et pizzas à des plats principaux et desserts). Les participants pourront payer leurs déjeuners en espèces ou par carte de débit/crédit. Des rafraîchissements seront proposés par les organisateurs lors des pauses thé/café.

Photo de groupe	Une photo de groupe sera prise à l'occasion de la conférence. Celle-ci sera envoyée aux participants de la CAPOI et pourra être publiée sur le site des institutions organisatrices et participantes.
Hôtels	Il appartient aux participants de prendre eux-mêmes leurs dispositions concernant la réservation de leur hôtel. Veuillez consulter la section « Hébergement » de la page web « Guide pratique de l'ESTEC » (en anglais uniquement) pour connaître les hôtels situés à proximité de l'ESTEC. Nous vous recommandons d'effectuer votre réservation dès que possible.
Sécurité	Afin d'obtenir votre badge d'accès à votre arrivée, il vous sera demandé de présenter une pièce d'identité valide (passport ou équivalent, avec une photo d'identité).
Assurance	Il appartient à chaque participant de contracter une assurance. L'Agence Spatiale Européenne, le Comité scientifique de la CAPOI, le CERN et l'OCDE ne peuvent en être tenus responsables.
Contact	Comité scientifique de la CAPOI : CSAIO-organization@cern.ch .

À PROPOS

CAPOI	La Conférence des Associations de personnel des organisations internationales (CAPOI) a été créée à l'initiative de l'AP de l'OCDE (et en particulier M-C. Delcamp). La première réunion a eu lieu en 2000. Elle réunit chaque année (en septembre ou en octobre) entre 30 et 40 organisations (soit entre 60 et 70 participants) ayant leur siège (ou d'importantes annexes) en Europe, et traite de trois thèmes, le tout sur deux jours (habituellement jeudi et vendredi). Pour en savoir plus sur la CAPOI, consultez le site http://csaio.web.cern.ch/
Comité scientifique de la CAPOI	Le comité scientifique est traditionnellement composé d'un membre de l'Association du personnel de l'OCDE et d'un membre de l'Association du personnel du CERN, actuellement Anya Demarle et Joël Lahaye. Ce comité est chargé de superviser l'organisation de la Conférence.
ESA ESTEC	Chacun des six établissements de l'ESA (et leurs sites/antennes associés) est représenté par un Comité de l'Association du personnel (SAC) qui élit des représentants au Comité central de l'Association du personnel (CSAC). Le CSAC représente un peu plus de 2 600 membres du personnel et a pour mandat officiel de négocier avec l'Administration de l'ESA toute modification des Règles et Règlements relatifs aux conditions de travail. L'ESTEC est le centre de technologie et de recherche de l'ESA et le plus grand des établissements, ainsi que le lieu d'affectation d'environ 50 % du personnel de l'ESA.